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 У ЦЕНТРІ УВАГИ 
 

Президент України відбув з офіційним візитом до Литви 
 
Президент України В. Янукович відбув з офіційним візитом до Литовської 

Республіки. 
Планується, що під час візиту глава Української держави проведе зустрічі з 

Президентом, Головою Сейму та Прем’єр-міністром Литви. 
Також під головуванням В. Януковича та Д. Грібаускайте відбудеться IV 

засідання Ради Президентів України та Литви. Після її завершення буде підписано 
двосторонні документи (Офіційне інтернет-представництво Президента 
України (http://www.president.gov.ua). – 2010. – 14.10). 

 
 

В. Янукович: Упевнений, що суспільство буде об’єднуватися 

навколо майбутнього 
 
Під головуванням Президента України В. Януковича відбулося розширене 

засідання регіонального Комітету з економічних реформ Дніпропетровської 
області. 

У своєму виступі глава держави наголосив, що Дніпропетровщина – регіон, 
який багато в чому визначає економічні показники держави в цілому. 

На переконання Президента, багато проблем Дніпропетровщини пов’язані з 
нестабільністю, що була в країні протягом багатьох років. «Проблеми 
Дніпропетровщини носять характер загальнодержавних. Це набагато більше за 
місцеві чи регіональні», – наголосив В. Янукович. 

Президент України у виступі виклав своє бачення національної програми 
розвитку економіки та дав ряд доручень щодо вирішення порушених під час 
засідання комітету проблемних питань. 

«На державному рівні ми почали системну роботу над відродженням 
економіки. Програма економічних реформ на 2010–2014 рр. схвалена і взята 
урядом до виконання», – зауважив глава держави, наголосивши, що вона отримала 
міжнародну підтримку та схвальну оцінку вітчизняних фахівців. 

«Безумовно, будь-який популізм шкідливий для країни та суспільства. 
Впевнений, що суспільство буде об’єднуватися навколо майбутнього», – сказав          
В. Янукович. 

За словами Президента, по кожному з 18 напрямів реформ сформовані й 
виконуються відповідні плани-графіки. «Сьогодні можна інформувати про перші 
позитивні результати: досягнута політична стабільність», – констатував            
В. Янукович. Водночас ще дуже багато роботи попереду – роботи, за яку боялися 
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братися останніми роками, бо ця робота непопулярна, вона не дасть миттєвих 
електоральних дивідендів, зауважив Президент. 

«Безумовно, перший етап практично кожного напряму реформи буде важким, 
подекуди – болісним. Але економіці для одужання потрібні саме хірургічні, але 
дуже точні заходи», – зазначив глава держави. 

Президент висловив переконання, що реформи не можна зробити виключно з 
київських кабінетів. «Наша програма реформ буде успішною лише тоді, коли до її 
виконання залучити кожен регіон і місто. Тим більше, що ми вже маємо успішні 
приклади того, як місцева влада, не чекаючи команди «з центру», проводила і 
проводить успішні перетворення на місцях», – наголосив глава держави. 

В. Янукович висловив задоволення, що Дніпропетровщині в цьому контексті 
є чим пишатися. 

При цьому, підкреслив Президент, роль місцевих адміністрацій – 
стимулювати такі ініціативи, підтримувати впровадження таких проектів і 
тиражувати успішні приклади по всій Україні. 

За словами В. Януковича, перед владою стоїть завдання щодо створення умов 
для залучення приватних інвестицій – як вітчизняних, так й іноземних. 
Необхідною умовою для цього є завершення регуляторної реформи, кардинальне 
зменшення втручання держави в бізнес, усунення адміністративних бар’єрів. 

«Тому хід реформи перебуває під моїм особистим контролем», – заявив 
Президент. 

«Не пишаючись досягнутим, ми зосередили увагу на напрямах, в яких ще 
немає очікуваних результатів, і визначили невідкладні заходи», – підкреслив глава 
держави, додавши: «Хочу наголосити, що широке поле для дерегуляції – саме на 
місцевому рівні». 

Який би хороший закон не був прийнятий, його виконання може 
«забуксувати» на місцевому рівні. Такий принцип треба поламати, переконаний 
Президент. 

Говорячи про те, який потужний інвестиційний потенціал має 
Дніпропетровщина, В. Янукович відзначив важливість швидких і зрозумілих 
адміністративних процедур започаткування бізнесу, землевідводу тощо, яких, як 
відомо, інвестор очікує у першу чергу. У цьому контексті він наголосив, що 
місцевій владі тут належить ключова роль. 

Серед пріоритетів розвитку області, за словами Президента, – розбудова 
транспортної інфраструктури, «вже перезріло» питання будівництва Південної 
об’їзної дороги. В. Янукович назвав неприпустимою руйнацію міста через 
щоденну інтенсивність руху у 30 тис. автомобілів. 

Глава держави вважає, що урядові спільно з обладміністрацією слід вжити 
заходів щодо прискорення у 2010 р. проектно-вишукувальних робіт першої черги 
будівництва Південного обходу м. Дніпропетровськ та прийняти рішення щодо 
можливості початку будівництва першої черги автодороги вже у 2011 р. 

У цій же площині, за словами В. Януковича, лежить і проблема Кайдацького 
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мосту, для вирішення якої уряду та ОДА слід опрацювати питання надання у          
2011 р. державних гарантій для залучення кредитних ресурсів для будівництва 
цього об’єкта. 

Окрім того, Президент назвав важливим повернення до питання будівництва 
та розвитку мережі метрополітенів у Дніпропетровську та інших містах-
мільйонниках. Глава держави висловив думку, що у державному бюджеті на 
наступний рік на будівництво метрополітену має бути закладено не менше            
250 млн грн. «У Дніпропетровську, Харкові, Донецьку, Києві треба розвивати 
метро. Ця робота вже ведеться. Сьогодні в жодному разі не можна зупинятися. 
Треба йти далі шляхом будівництва», – наголосив В. Янукович. 

Другим важливим пріоритетом Президент назвав розв’язання екологічних 
проблем регіону. Глава держави, зокрема, звернув увагу на питання утилізації 
твердого ракетного палива. «Ми обов’язково повинні зняти цю загрозу на 
Дніпропетровщині», – сказав В. Янукович. 

Окрему увагу Президент приділив важливості забезпечення екологічної 
безпеки Дніпродзержинська та радіаційному й соціальному захисту мешканців 
міста Жовті Води. 

Під час підготовки проекту Держбюджету на 2011 р. усі ці питання мають 
отримати достатній обсяг уваги та ресурсів від уряду, переконаний В. Янукович. 
«Я готовий вам допомагати», – запевнив глава держави. 

Говорячи про важливість ефективного використання потенціалу космічної галузі, 
Президент зазначив, що має намір підписати окреме доручення з цього приводу. «Це 
питання перебуватиме під моїм особистим контролем», – наголосив В. Янукович. 

Глава держави підкреслив: загальнодержавна цільова науково-технічна 
космічна програма на 2008–2012 рр. «буде працювати і стовідсотково 
виконуватися». 

«Я добре знаю, що космічна галузь – це обличчя нашої країни», – наголосив 
Президент. За його словами, Дніпропетровщина має відродити імідж України як 
космічної держави. 

«Без сумніву, область також повинна бути гідно представлена і в 
пріоритетних національних проектах – «Нова енергія», «Нова якість життя», 
«Нова інфраструктура» тощо. Я хочу бачити злагоджену роботу, конкретні 
результати, реалізацію перспективних проектів. Я жорстко питатиму про 
результати виконання Програми реформ і з уряду, і з місцевої влади», – сказав 
глава держави, наголосивши, що будь-яка спроба блокування реформ 
присікатиметься. 

В. Янукович також зазначив, що під час прийняття та виконання дуже 
важливих для країни рішень на перше місце ставить реальність виконання 
спільних серйозних кроків і, безумовно, гармонію центру та регіонів. «Щоб не 
було так: декларації в центрі, а на місцях – жодних дій», – попередив Президент 
(Офіційне інтернет-представництво Президента України 
(http://www.president.gov.ua). – 2010. – 12.10). 
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АНАЛІТИЧНИЙ РАКУРС  
 

О. Рябоконь, мол. наук. співроб. 
 

Украина на пути вступления в  

Европейское энергетическое сообщество 
 
24 сентября в Скопье (Македония) на восьмом заседании Совета министров 

Энергетического сообщества Юго-Восточной Европы 1 (Energy Community South East 
Europe) глава Минтопэнерго Ю. Бойко подписал Протокол о присоединении Украины к 
Договору об учреждении энергетического сообщества. О выполнении минимальных 
предварительных требований и присоединении Украины к Европейскому 
энергетическому сообществу было объявлено еще во время встречи Президента  
Украины В. Януковича и главы Еврокомиссии Ж. М. Баррозу 13 сентября в 
Брюсселе. Окончательным шагом процедуры вступления Украины в Европейское 
энергетическое сообщество будет ратификация протокола Верховной Радой. 

За последние два года это второй пакет обязательств Киева перед 
Европейским Союзом по либерализации газового рынка. Предыдущие декларации 
были завизированы при участии Президента В. Ющенко и Премьера            
Ю. Тимошенко в Брюсселе, на мартовской конференции 2009 г. в Загребе 
(Хорватия) по модернизации украинской газотранспортной системы.  

В ходе выступления на заседании Ю. Бойко заявил, что присоединение 
Украины к Энергетическому сообществу является практическим шагом на пути к 
реальной интеграции Украины во внутренний рынок ЕС, в частности его 
энергетическую составляющую.  

«Сегодняшнее подписание сигнализирует наше политическое стремление 
выстраивать принципы украинской энергетической политики с ЕС. Я ожидаю, что 
украинский парламент ратифицирует соглашение как можно скорее в ближайшие 
                                                             

1 Справка: Энергетическое сообщество создано с целью организации крупнейшего в мире 
объединенного рынка газа и э/э в Юго-Восточной Европе на основе директив Европейского Союза в 
сфере газа, э/э и окружающей среды, включая вопросы Киотского протокола и энергоэффективности.  

Участниками Энергетического сообщества являются Албания, Босния и Герцеговина, Хорватия, 
Македония, Черногория, Сербия, Косово, а также страны ЕС. Статус наблюдателей имели Украина, 
Молдова, Турция, Норвегия и Грузия.  

Базовым документом Энергетического сообщества является Договор об Энергетическом 
сообществе, вступивший в силу 01.07.06 г. Тогда же Украина заявила о намерении стать полноправным 
членом сообщества. Согласно правилам процедуры получения членства в Энергетическом сообществе, 
новое государство, перед обретением статуса полноправного члена, должно получить статус 
наблюдателя. Украина получила статус наблюдателя в ноябре 2006 г.  

Решение о предоставлении статуса полноправного члена принимается Советом министров 
Энергетического сообщества на основании отчета Европейской комиссии о выполнении страной-
наблюдателем определенных условий в сфере реформирования внутренних рынков газа и э/э в 
соответствии с нормами ЕС.  
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месяцы», – сказал Ю. Бойко.  
По его мнению, участие Украины во внутреннем энергетическом рынке ЕС 

создаст значительные предпосылки для реализации ключевых аспектов 
инвестиционной деятельности и ускорит процесс реформирования 
энергетического сектора страны.  

Как отметил министр экономики Македонии Ф. Весими, также подписавший 
протокол, вступление Украины в Энергетическое сообщество свидетельствует об 
углубления энергетической политики ЕС и расширении ее границ.  

«Я впечатлен динамизмом процесса Энергетического сообщества. 
Сегодняшняя церемония подписания добавила силы в конечную цель создания 
общеевропейского энергетического рынка на основе принципов и правил 
Европейского Союза», – заявил в свою очередь вице-президент, заместитель 
гендиректора по вопросам энергетики Еврокомиссии Ф. Барбазо. 

«Украина получит доступ к панъевропейскому энергетическому рынку, 
основанному на принципах солидарности и транспарентности. Для ЕЭС Украина 
является важным новым членом, что улучшит безопасность энергопоставок», – 
так отозвался о присоединении Украины к ЕЭС еврокомиссар по энергетике            
Г. Эттингер. 

Приветствовала присоединение Украины к Энергетическому сообществу и 
Европейская комиссия.  

Поздравляя Украину с принятием Закона о рынке газа, глава Еврокомиссии 
Ж. М. Баррозу отметил, что ждет продолжения реформ в газовом секторе. Именно 
проблемами в проведении реформ украинское представительство Европейского 
банка мотивировало отсрочку рассмотрения проекта кредита для украинского 
нефтегазового монополиста «Нефтегаз Украины».  

Ранее Европейский банк реконструкции и развития планировал выделить 
компании два кредита: 300 млн долл. на закупку природного газа и еще 450 млн 
долл. на развитие инфраструктуры и повышение энергоэффективности. 

Как заявила представитель Еврокомиссии М. Холзнер: «Мы надеемся, что 
Украина быстро ратифицирует протокол с тем, чтобы уже в начале 2011 г. 
полностью присоединиться к Европейскому энергетическому сообществу». 

Представитель Еврокомиссии также отметила, что за это время Украина 
сможет начать имплементацию нового законодательства о функционировании 
рынка газа, что также было одним из условий присоединения Украины к 
организации. 

При этом, по словам М. Холзнер, при имплементации европейского 
законодательства Украина, в частности, должна также обеспечить и 
распределение функций «Нефтегаза», который сегодня одновременно и 
производит газ, и осуществляет его закупку у российского «Газпрома», и 
занимается транзитом, и продает газ конечным потребителям. 

По приезду в Киев Ю. Бойко заявил о том, что членство Украины в 
Энергетическом сообществе повысит стоимость национальных энергетических 
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компаний, что, в хорошем смысле, толкает фондовый рынок и дает возможность 
нашим отечественным компаниям получить дополнительные средства для 
дальнейшего развития. 

«Это очередной шаг для того, чтобы Европа принимала нас как 
прогнозируемую страну и давала нам дешевые кредитные средства, которые 
пойдут на модернизацию оборудования, а это, в свою очередь, повысит 
безопасность и уменьшит расходы, т. е. уменьшит стоимость энергоносителей для 
наших внутренних потребителей», – уточнил Ю. Бойко. 

Также глава Минтопэнерго считает, что присоединение Украины к 
Энергетическому сообществу может повлиять на ситуацию с «Южным потоком». 
«Мы получим право голоса в европейских комиссиях как партнеры 
энергетических компаний Европы, и они, скажем так, теперь обязаны нас 
слышать, поскольку мы теперь – полноправный член Энергетического 
сообщества. Поэтому мы имеем все права, и к нам прислушиваться будут не так, 
как раньше – партнер, сосед, но сегодня мы полноправный член сообщества», – 
пояснил министр.  

«Мы признательны за то, что Европейский Союз, Европейская комиссия 
поддерживают проект Nabucco, а проект «Южный поток» не является для них 
стратегической инициативой. Но страны – члены ЕС подписывают договоры с 
Российской Федерацией, и мы пытаемся убедить наших партнеров и в Европе, и в 
России в том, что наша ГТС – экономически более выгодна и является более 
безопасным путем для транспортировки российского газа в Европу, чем 
прокладывание нового маршрута через Черное море», – подытожил Ю. Бойко.  

В целом же представители украинского правительства и эксперты называют 
вступление в ЕЭС важным шагом Украины в направлении европейской 
интеграции, поскольку членство в этой организации означает, прежде всего, 
обязательство Украины принять европейские правила игры и реформировать свое 
законодательство в энергосфере по стандартам Брюсселя. Также в Минтопэнерго, 
которое стремится привлечь европейский капитал в проекты по модернизации 
ГТС, рисуют положительные перспективы рыночной европейской модели.  

Украинские эксперты считают, что если стандарты ЕЭС заставят Украину 
осуществить давно назревшие реформы, то отечественный ТЭК будет в 
выигрыше. В частности, может быть реорганизован непрозрачный газовый рынок. 
Крупные потребители получат право свободного выбора поставщика за счет 
новых игроков, которые придут в Украину. А НАК «Нефтегаз Украины» будет 
разделен на части в соответствии с профильными функциями на рынке 
(внутренние поставки, транзит газа, реализация, добыча), благодаря чему могут 
быть решены проблемы, связанные с транзитом российского газа через Украину в 
ЕС, а иностранные компании получат возможность хранить газ в подземных 
хранилищах на украинской территории. Однако для таких революционных 
изменений нужна, прежде всего, политическая воля, с чем у украинских властей в 
последние годы неизменно возникали затруднения.  
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ЕС не отказывается от своей стратегической цели – создания в Европе 
единого рынка газа и электроэнергии и единого регулятивного пространства, на 
котором будут действовать одни и те же наднациональные законы и правила. Речь 
идет не только об организации рынка и создании его общей структуры, но и о 
принятии европейскими странами, не входящими в ЕС, политики Брюсселя в 
отношении, например, борьбы с глобальным потеплением климата.  

Президент Киевского международного энергоклуба А. Тодийчук назвал 
Энергетическое сообщество энергетическим ВТО и отметил, что Украина как член 
Энергетического сообщества станет более привлекательной для западных 
инвесторов на рынке энергетики, а также сможет быть более активной на 
европейских рынках. 

Кроме того, эксперт уверен, что Киеву теперь будет легче вести переговоры с 
российской стороной и что в результате «Украина станет более организованной и 
более прогнозируемой для западных и для восточных партнеров». 

А. Тодийчук также предостерег правительство от остановки реформ на 
рубеже принятия одного лишь из целой серии необходимых законов. По словам 
эксперта, для успеха в привлечении инвестиций следует сделать более 
прозрачным и открытым весь нефтегазовый сектор. Тем более что согласно 
предвыборным обещаниям нынешней власти реформы энергосектора должны 
были пройти намного быстрее. 

Начальник аналитического отдела ИК BG-capital В. Нестеренко отметил: 
«Вступление в сообщество в какой-то мере снижает риски бизнесов, работающих 
в нефтегазовом секторе страны. Хотя, я думаю, в украинских реалиях на 
стоимость нефтегазовых компаний намного больше влияют риски, связанные с 
непрозрачной системой предоставления и отзыва лицензий. 

В первую очередь, этот шаг открывает перспективы получения 
финансирования ЕС на модернизацию украинской ГТС. В свою очередь, наличие 
альтернативного источника финансирования станет дополнительным козырем в 
переговорах с российской стороной». 

Как отмечают украинские эксперты, вступив в Европейское энергетическое 
сообщество, Украина надеется на то, что ее нефтегазовые активы будут лучше 
защищены от поглощения более сильным конкурентом. В частности, как сказал 
независимый эксперт по энергетическим вопросам А. Нарбут, членство Украины в 
Энергетическом сообществе устранит угрозу объединения «Нефтегаза Украины» с 
«Газпромом». «Если Украина продолжит реформирование своего газового 
сектора, то возможного объединения «Нефтегаза Украины» и «Газпрома», о 
котором говорил В. Путин, не будет», – сказал А. Нарбут. 

Однако некоторые эксперты также указывают и на существующие риски в 
связи с возможной в ближайшее время ратификацией украинским парламентом 
протокола о присоединении к Энергетическому сообществу. Среди прочего они, в 
первую очередь, обращают внимание на Директивы ЕС 2003/55/ЕС, в 
соответствии с которыми Украина обязана «обеспечить независимость оператора 



 9

газотранзитной системы…» и 2004/67/ЕС, ст. 6 которой гласит об обязательности 
проведения Европейской комиссией собственного мониторинга надежности 
поставок газа на основании отчетов государств-членов. 

«В целом основные риски, связанные с присоединением Украины к 
Энергетическому сообществу, заключаются в том, что страна начинает играть по 
правилам, к выработке которых она не имела никакого отношения и на принятие и 
дополнение которых она может оказывать минимальное влияние, да и то зачастую 
дипломатического характера», – сказал С. Дубов из ИК «Профит гарант». Кроме 
того, эксперт обратил внимание на успешные попытки крупных европейских 
компаний противостоять планам Брюсселя по либерализации энергорынка, 
прописанным в так называемом «третьем пакете», принятом весной 2009 г.  

Отметим, что согласно этому документу, каждая компания, владеющая 
энергетическими сетями и продающая газ или электроэнергию, должна будет 
выбрать один из трех вариантов дальнейшего существования. Первый 
предполагает разделение двух видов бизнеса и продажу одного из них. Во втором 
случае разделения можно избежать, однако руководить энергетической сетью 
должен независимый оператор. Третий вариант предполагает сохранение 
вертикально интегрированных структур при условии, что они будут следовать 
специальным правилам по независимому управлению разными видами бизнеса. 
На внедрение этих правил европейским странам предоставляется три с половиной 
года.  

Ни в одной стране Европы первый вариант имплементации «третьего 
энергетического пакета» пока не реализован. Более того, во всех ведущих 
государствах ЕС предполагается внедрить либо второй, либо третий вариант. «По 
сути, у Евросоюза еще нет опыта успешной реализации планов по либерализации 
энергорынка через разделение крупных компаний. Поэтому у Украины нет 
достойного примера для подражания. И не известно, станут ли планы Брюсселя 
реальностью, или же лобби европейских энергохолдингов сможет их 
скорректировать с учетом своих интересов», – отметил С. Дубов.  

Он также считает, что в Украине газового рынка не будет до тех пор, пока 
Россия не ратифицирует Европейскую Энергетическую хартию. «Только после 
принятия этого документа, согласно которому РФ будет обязана разрешить 
транспортировку по своей ГТС газа независимых производителей, добываемого в 
России и других странах, появится возможность для формирования полноценного 
газового рынка в Украине», – сказал эксперт.  

Однако РФ соглашается ратифицировать Энергохартию только после 
существенной переработки ее условий. Нынешний вариант документа, как 
считают в Москве, противоречит интересам РФ, поскольку допускает европейские 
компании к российским ресурсам, но ограничивает возможности проникновения 
российских компаний на европейский рынок.  

По мнению экспертов, противостояние Москвы и Брюсселя по поводу 
будущего газового рынка провоцирует Киев демонстрировать двойную политику, 
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развивая сотрудничество с РФ и Брюсселем, которые отстаивают разные 
интересы. В то же время это позволяет «Газпрому» не отступать от намеченной 
стратегии по усилению лидерских позиций среди глобальных энергетических 
компаний посредством освоения новых рынков, диверсификации видов 
деятельности, обеспечения надежности поставок. Также «Газпром» стремится 
расширить контроль над магистральными газопроводами в РФ и за рубежом. 

По мнению многих российских экспертов, предложение Киева «Газпрому» 
принять участие в консорциуме по управлению газотранспортной системой 
Украины все еще в силе. Об этом свидетельствует, в частности, заявление 
директора предприятия «Газпромсбыт-Украина» А. Подмышальского. 

По его словам, соответствующая инициатива по внесению изменений в 
украинское законодательство была одобрена на состоявшемся в сентябре 
собрании участников общества с ограниченной ответственностью 
«Международный консорциум по управлению ГТС Украины».  

«Акционеры “Нефтегаза” и “Газпрома” на последнем собрании участников 
(консорциума) совместно решили выйти с законодательной инициативой о 
внесении в необходимые законы положений, которые бы позволили участвовать в 
управлении ГТС иностранным государствам, в том числе и России», – сказал            
А. Подмышальский. Он также добавил, что только после этого можно будет 
определиться с вопросами объема транспортировки газа и модернизации ГТС. 

 С другой стороны, по мнению гендиректора российского Центра 
политической информации А. Мухина, Россия усилит давление на Украину с 
целью получения контроля над украинской газотранспортной системой после 
подписания протокола о присоединении к Энергетическому сообществу. 

«Мне кажется, “Газпром” получил реальный аргумент, чтобы убедить 
российское правительство действовать гораздо жестче по отношению к Украине, 
чем действуют сейчас. Эти усилия будут удвоены, а возможно, утроены. Цель – 
продвинуть контроль над ГТС как можно ближе к ЕС. Пока Украина в него не 
входит, цель “Газпрома” – получить контроль над ГТС Украины, причем без 
участия ЕС. В принципе, российская сторона готова рассмотреть участие 
Евросоюза в качестве инвестора, но не контролера», – сказал А. Мухин. 

Кроме того, по словам начальника аналитического управления Фонда 
национальной энергетической безопасности (РФ) А. Пасечника, подписание 
протокола о присоединении к Энергетическому сообществу не приблизит 
Украину к получению кредитов Евросоюза на модернизацию газотранспортной 
системы.  

«Эти протокольные бумаги больших подвижек не принесут в модернизации 
ГТС. Европейцы в эпоху достаточной финансовой нестабильности в самом ЕС не 
имеют внятной и конструктивной позиции по инвестициям в мощности страны-
транзитера Украины», – считает он.  

По его мнению, в Европе понимают, что над Украиной висит большая угроза 
потерять в среднесрочной или дальнесрочной перспективе статус сверхтранзитной 
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державы после запуска газопровода «Южный поток». Эксперт считает, что запуск 
этого газопровода приведет к потере минимум на половину объемов газа, 
проходящих через Украину. «В связи с тем, что в ЕС с финансами туговато, 
каждая страна пытается на плечи друг друга переложить эту ответственность. 
Локомотивы ЕС – Франция и Германия – не хотят за все это платить», – сказал          
А. Пасечник. Он подчеркнул, что отсутствие внятных перспектив приводит «к 
документообороту в течение нескольких лет». При этом эксперт напомнил, что ЕС 
до сих пор не выделил ни копейки на модернизацию украинской ГТС.  

Подводя итоги, отметим, что в случае ратификации Украиной договора об 
учреждении Энергетического сообщества, национальная ГТС должна стать частью 
европейской. Это, как отмечают многие эксперты, и стимулирует ожидания 
европейских инвестиций в украинскую ГТС, которая была построена около 30 лет 
назад и степень амортизации которой достигает на сегодня более 50 процентов.  

Помимо этого, в связи со вступлением в Энергетическое сообщество 
придется откорректировать украинское законодательство. Украина должна будет 
предоставить Еврокомиссии возможность обязательного проведения мониторинга 
надежности поставок газа на основании отчетов государств-членов ЕС и 
обеспечить независимость оператора газотранспортной системы. Это позволит 
Украине получать непредубежденную оценку ее надежности как транзитера газа, а 
«Нефтегазу Украины» – пресекать обвинения «Газпрома» в несанкционированном 
отборе газа и срыве его поставок в Европу.  

Также, несмотря на возможное обострение борьбы за контроль над 
украинским трубопроводом со стороны зарубежных партнеров, вступление 
Украины в Энергетическое сообщество рассматривается экспертами в целом как 
шанс на проведение жизненно необходимых для этой сферы реформ. 

Однако, как показывает недавний опыт «польской газовой битвы», когда 
Европейская комиссия не позволила польскому правительству и государственной 
нефтегазовой компании Polskie Gоrnictwo Naftowe i Gazownictwo (PGNiG) 
заключить долгосрочные контракты с «Газпромом» по поставкам газа и, особенно, 
его транзиту через польскую территорию, Украине перед возможной 
ратификацией Договора стоит внимательно присмотреться к существующим 
тенденциям на европейском газовом рынке. 

Судя по всему, пример Польши – это только первый этап того, что возможно 
станет широкомасштабной кампанией Брюсселя против «Газпрома». ЕС 
выстраивает единый внутренний рынок газа, действующий по своим законам, в 
которые существовавшая почти 40 лет система долгосрочных контрактов не 
вписывается. Еврокомиссия явно стремится сократить до минимума влияние 
поставщиков газа, в первую очередь «Газпрома», заставив их конкурировать друг 
с другом за благосклонность европейских потребителей и в их (и только их) 
интересах.  

Российская корпорация вряд ли безропотно примет новые правила игры, 
которые обрекают ее на откровенно подчиненный статус. По-видимому в 
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ближайшие годы вполне вероятны новые газовые противостояния, в которых 
одной из сторон будет Еврокомиссия, другой – Российская Федерация (в лице 
«Газпрома»), а заложниками – восточноевропейские страны-транзитеры, 
недостаточно влиятельные, чтобы противостоять и Брюсселю, и Москве.  

В этой ситуации политика украинского правительства, в последнее время 
неоднократно декларировавшего намерение перестроить национальный рынок 
газа в соответствии с европейскими принципами, должна быть взвешенной и 
осторожной.  

 
 

Т. Касаткіна, в.о. мол. наук. співроб. 
 

Екологічна катастрофа в Угорщині: 

можливі наслідки... 
 
4 жовтня на угорському заводі з виробництва глинозему «Ойкой 

Тамфолдьор» сталася велика хімічна аварія. За повідомленням Посольства 
України в Угорщині, близько 14:00 4 жовтня в місті Айка (400 км від кордону 
України) зі сховища глиноземного заводу в результаті руйнування бетонних стін 
вилилося 600 тис. куб. м червоного шламу, яким залило сім населених пунктів, 
розташованих поряд з підприємством. Пошкоджено газопровід високого тиску, 
припинено рух залізничного транспорту. 

З населених пунктів 40-кілометрової зони навколо заводу проводиться 
евакуація жителів. У трьох областях, охоплених розливом відходів (Веспрем, Ваш 
і Дьйор-Мошон-Шопрон), було оголошено надзвичайний стан. У населеному 
пункті Девечер затоплено близько 400 будинків. У місті Колонтар висота потоку 
відходів сягала майже 2 м. 

Причиною аварії називають вибух резервуара з червоним шламом – 
нерозчинним осадом, який утворюється при виробництві глинозему. Червоний 
шлам є густою сумішшю, у якій міститься хром, кадмій, свинець, миш’як, оксиди 
заліза, алюмінію, титану, а також луг. Луг при потраплянні на шкіру роз’їдає її і 
призводить до сильних опіків. Як заявили експерти Всесвітнього фонду охорони 
дикої природи, токсичні метали, що містяться у шламі, вбивають флору і фауну і 
можуть призвести до забруднення ґрунтових вод. 

5 жовтня протягом дня з Угорщини надходили суперечливі дані. Спочатку 
йшлося про одного загиблого, але наприкінці дня уряд країни підтвердив 
інформацію про чотирьох загиблих і 120 постраждалих.  

МВС Угорщини проводить розслідування. Порушено кримінальну справу за 
статтею «Злочинна недбалість». Звинувачують власників заводу, на якому стався 
витік. Останні виправдовуються: незадовго до аварії резервуар з відходами 
перевіряли, і все було в порядку. Поліція вилучила документи, які допоможуть 



 13

з’ясувати, чи був резервуар з хімікатами побудований за всіма правилами і чи 
обслуговувався він належним чином. 

З наслідками витоку шламу борються військовослужбовці хімічних військ і 
добровольці. Щоб знизити високий рівень лужності відходів в річку Марчал 
(притоку Дунаю), скинуто тони гіпсу. У результаті вдалося зрівноважити рівень 
рН, однак риба і водорості в річці загинули. 

Спочатку прем’єр-міністр Угорщини В. Орбан спробував заспокоїти 
громадськість, запевнивши, що загрози радіоактивного зараження і розливу 
токсичних відходів внаслідок аварії немає, проте міністр у справах довкілля уряду 
Угорщини З. Ілеш відразу заявив про можливість потрапляння токсичних відходів 
в три річки країни, зокрема в Дунай. Після того як стало відомо про зараження 
притоки Дунаю, В. Орбан заявив, що небезпечні відходи можуть бути принесені 
відразу в декілька країн Європи: Болгарію, Румунію, Словаччину й Україну. Крім 
того, влада країни не виключає можливості нового витоку токсичних відходів з 
пошкодженого резервуару на підприємстві з виробництва глинозему. На стінах 
резервуару виявили величезні тріщини. Якщо ємність зруйнується, потоки отрути 
ніщо не стримає. Йдеться про сотні тисяч кубометрів на додачу до того мільйона, 
що вже вилився з відстійників. 

Міністр у справах довкілля уряду Угорщини повідомив, що для ліквідації 
наслідків техногенної та екологічної катастрофи Угорщина потребуватиме 
технічної та фінансової допомоги Євросоюзу. В ЄС на цю заяву відреагували 
миттєво – речник Єврокомісії Джо Геннон заявив, що в Брюсселі готові прийти на 
допомогу угорцям. 

Президент України В. Янукович також висловив бажання допомогти, 
розпорядившись направити сили МНС угорським рятувальникам. Має бути 
забезпечене швидке пересування через українсько-угорський кордон гуманітарних 
вантажів, зібраних для потерпілих. 

Сьогодні фахівці вже визнають, що екологічна катастрофа в Угорщині за 
своїми масштабами стала найбільшою в Європі за останні 20 років. За 
попередньою оцінкою, на очищення території знадобиться кілька місяців, а 
можливо і цілий рік.  

Проте угорські екологи не такі оптимістичні. «Те, що сталося в Угорщині, 
вже сьогодні можна назвати Армагеддоном, – стверджують місцеві експерти. – На 
відновлення ґрунту, флори і фауни тепер знадобляться десятки років». 

За оцінками американських фахівців, найгірший ефект для людини та 
природи, можливо, почне проявлятися лише за декілька тижнів або місяців. «Дуже 
рідко можна побачити хімічний вилив, який мав би настільки руйнівний, 
екстремальний вплив на здоров’я людини та довкілля. Тому ситуація є дуже 
серйозною», – заявила американський експерт з довкілля в інтерв’ю новинам 
ABC7. 

У ЄС також занепокоєні потенційним зростанням наслідків аварії. Серед 
країн, які можуть бути ураженими, Євросоюз називає й Україну. 
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Ситуація в Угорщині відразу стривожила екологів Україні. Українське МНС 
відзвітувало, що нам нічого не загрожує і загрози потрапляння отруйних відходів з 
Угорщини в річку Тиса та на територію України немає: «Велика відстань, це 
знаходиться поза басейном річки Тиса, тому загроза потрапляння шкідливих 
речовин у річку Тиса або загроза території України повністю виключена», – 
зазначив директор Департаменту управління рятувальними силами МНС України 
Г. Марченко.  

Проте на сьогодні, коли вже відомо, що токсичні речовини таки потрапили до 
Дунаю, в Україні здійснюється щоденний моніторинг стану поверхневих вод 
транскордонних витоків річки. Крім того, Президент України В. Янукович 
доручив уряду вжити вичерпні заходи захисту населення і об’єктів 
життєзабезпечення при можливому виникненні надзвичайної ситуації на території 
країни.  

За прогнозами експертів, якщо сусідні країни, розташовані вище за течією 
Дунаю, не вживуть належних заходів, орієнтовно 19–20 жовтня забруднення може 
досягти кордону міста Рені Одеської області. До того ж дощі можуть сприяти 
транспортуванню токсичних речовин до річок та ґрунтових вод. А в разі сухої 
погоди токсини можуть потрапити до атмосфери. Таким чином, для сусідніх країн 
існує загроза зараження води та повітря. 

На думку українських екологів, забруднена вода, яка досягне України, вже не 
буде становити великого ризику. Вода в річці промиється через місяць, піде в 
Чорне море, але метали осядуть на дно і з часом можуть потрапити у рослини, 
рибу, а з рибою – і в організм людини. Водночас глава асоціації «Зелений світ»            
Ю. Самойленко запевнив, що море швидко самовідновиться, а Дунай може 
заразитися на сотні років. Хоча в Державному комітеті України з водного 
господарства запевняють, що 98–99 % отруйних речовин залишилося в Угорщині. 

Екологічна катастрофа в Угорщині нагадала про власні проблеми України. 
Для зменшення ризику потрапляння небезпечних речовин у довкілля Державна 
екологічна інспекція України заявила, що проведе обстеження місць зберігання 
отруйних та інших небезпечних відходів. Також В. Янукович дав доручення вжити 
заходи з недопущення надзвичайної ситуації, на що уряд миттєво відреагував 
указом про створення урядової комісії, яка буде перевіряти всі стратегічно 
небезпечні об’єкти України. 

Екологи попереджають, що в Україні є багато населених пунктів, де може 
повторитися техногенна катастрофа, аналогічна угорській. Особливо 
небезпечними називають підприємства міст Калуш, Запоріжжя, Миколаїв та 
Дніпродзержинськ. 

За словами експертів, наслідки катастрофи в Калуші можуть виявитися 
серйознішими, ніж в Угорщині. У прикарпатському місті зберігаються відходи на 
ділянці площею понад 5 га, крім того за хімічним складом їх віднесено до першого 
класу небезпеки. Нещодавно територію навколо калійного заводу оголосили 
зоною екологічного лиха. Запорізький алюмінієвий комбінат містить заморожене 
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шламосховище обсягом 5–6 млн куб м. Миколаївський глиноземний завод 
займається постійної переробкою глинозему і складує відходи переробки в двох 
сховищах загальним обсягом понад 20 млн куб м. 

На сьогодні на всіх заводах існує одна серйозна проблема – відсутність 
якісного обладнання для переробки червоного шламу. Через це в Україні щорічно 
накопичується 1,2 млн т токсичних відходів. На сьогодні загальний обсяг відходів 
червоного шламу становить 25 млн т. «Ці шлами займають величезні території, які 
ніяк не можуть утилізувати. Нескінченно так тривати не може, інакше Україна 
перетвориться на накопичувача шламів», – обурюється перший заступник голови 
Всеукраїнської екологічної ліги Т. Тимочко. 

Скільки шкоди завдасть аварія на угорському заводі населенню та 
екосистемам на території України поки що невідомо, однак екологічна катастрофа 
такого масштабу не може її оминути. Наслідки цієї аварії для Україні будуть 
відчутні найближчим часом. Однак екологічне лихо, яке спіткало Угорщину, 
змусило замислитись українських політиків над екологічним становищем і 
безпекою власної країни.  

 
 

АКТУАЛЬНА ПРЕС-КОНФЕРЕНЦІЯ 
 

С. Горова, влас. кор. СІАЗ НБУВ 
 

Развитие российско-украинских отношений 

находит общественную поддержку 
 

22 июня 2010 г. в Киеве было проведено всеобщие собрание учредителей, на 
котором было принято решение о создании Всеукраинского благотворительного 
фонда «Российско-украинское сотрудничество». 28 сентября 2010 г. Фонд 
получил государственную регистрацию в Министерстве юстиции Украины. 
Основной целью работы Фонда является осуществление благотворительной 
деятельности в интересах развития российско-украинских отношений. Об этом на 
пресс-конференции в информационном агентстве УНИАН 12 октября сообщил 
сопредседатель Экспертного совета по вопросам расширения российско-
украинского экономического сотрудничества при комитете Госдумы РФ по 
экономической политике и предпринимательству, президент Всеукраинского 
благотворительного фонда «Российско-украинское сотрудничество» В. Карасёв. 
Он также подчеркнул, что «уже давно настала пора двум братским народам 
интегрировать наши отношения в позитивную сферу». Упор будет сделан, в 
основном, на экономическую интеграцию, поскольку многие наши предприятия 
очень тесно связаны. 
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«В случае успешной работы, которую уже давно начали наши президенты        
Д. Медведев и В. Янукович, мы сможем обеспечить рабочими местами довольно 
значительную часть населения Украины и я очень надеюсь, что и жители 
Западной и Восточной Украины перестанут ездить за рубеж и работать на другие 
государства, а смогут, благодаря тесному экономическому сотрудничеству, 
работать на своей земле и кормить свои семьи», – говорил в своем выступлении  
В. Карасёв. Он также сообщил журналистам, что Фонд заручился поддержкой в 
высших кругах украинских и российских политиков.  

Ю. Болдырев, народный депутат Украины (фракция Партии регионов) в 
своем выступлении обратил внимание на то, что единое религиозное пространство 
Восточной православной религиозной цивилизации сохранено. И, соответственно, 
«нам ничего не нужно интегрировать потому, что у нас ничего не разваливалось». 

На пресс-конференции журналистам было продемонстрировано 
видеообращение председателя комитета Госдумы Российской Федерации по 
экономической политике и предпринимательству, автора программы «Единое 
государство» Е. Федорова, в котором он отметил, что традиционно украинская 
территория располагала большими сборочными производствами и серьезными 
машиностроительными заводами. Российская же территория располагала 
предприятиями, которые формировали комплектующие. Поэтому создание 
единых экономических цепочек позволит «существенно увеличить качество 
экономики в жизни, как граждан России, так и Украины», – отметил Е. Федоров. 
Традиционно Украина имела более сильные связи с европейскими государствами 
и это позволяет российской стороне рассчитывать на украинские возможности и 
потенциал в плане создания единой системы технологического развития и 
модернизации как России, так и Украины. 

Президент Всеукраинского благотворительного фонда «Российско-
украинское сотрудничество» высказал надежду, что данная пресс-конференция 
будет неким сигналом для российских и украинских меценатов, которые 
заинтересованы в развитии сотрудничества России и Украины. 

 
(Информация СИАЗ) 

 
 

ЗАКОНОДАВЧА ВЛАДА 
 
Голова Верховної Ради України В. Литвин 12 жовтня вручив премії 

Верховної Ради найталановитішим молодим ученим у галузі 
фундаментальних і прикладних досліджень та науково-технічних розробок. 
Цієї винагороди молоді вчені удостоєні за вагомий особистий інноваційний внесок 
у науковий розвиток держави, за вагомі особисті здобутки під час проведення 
фундаментальних наукових досліджень. 
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На церемонії вручення нагород В. Литвин підкреслив, що «ці талановиті 
молоді люди вже проявили себе і в науковій сфері, і в суспільно-політичному 
житті, це люди, які “зробили” себе власним розумом, серцем і руками». Він 
нагадав, що в Україні близько 30 тис. молодих науковців і вчених, 231 доктор наук 
і майже 13 тис. кандидатів наук. «Це гарні показники», – зазначив керівник 
парламенту, звернувши при цьому увагу на проблему розриву між поколіннями, 
на відсутність логічної послідовності у віковому вимірі. Така ситуація має 
спонукати до кадрового поповнення наукових установ молодими науковцями, – 
вважає В. Литвин. Він висловив думку, що в нинішньому складному світі 
«потрібні не формальні інновації, а сутнісні, змістовні підходи». В. Литвин 
наголосив, що Україна, утверджуючи себе як цивілізована держава, має віднести 
до бюджетних пріоритетів науку. 

 Голова Верховної Ради висловився на підтримку створення молодіжного 
парламенту. При цьому він наголосив, що представництво в ньому повинні мати 
всі молодіжні об’єднання держави. «Започаткування діалогу з молоддю і 
заохочення молодих людей до такої роботи сприяло б висловленню їхньої позиції 
і точки зору щодо процесів, які відбуваються, до законопроектів, які 
пропонуватимуться до розгляду в парламенті», – сказав В. Литвин (Фундацiя 
«Вiдкрите суспiльство» (deputat.org.ua). – 2010. – 13.10).  

 
*** 

Комітет з питань промислової і регуляторної політики та 
підприємництва рекомендує парламенту відхилити проект закону про 
внесення змін до Закону «Про основні засади державного нагляду (контролю) у 
сфері господарської діяльності» щодо здійснення державного нагляду у сфері 
охорони навколишнього середовища. 

Законопроектом (реєстр. № 6676) пропонується не поширювати дію Закону 
«Про основні засади державного нагляду (контролю) у сфері господарської 
діяльності» на здійснення державного нагляду (контролю) у сфері охорони 
навколишнього природного середовища, екологічної безпеки, раціонального 
використання, відтворення та охорони природних ресурсів. На думку авторів 
проекту, цей закон ускладнює здійснення державного нагляду у сфері охорони 
навколишнього природного середовища, оскільки контролюючі органи 
зобов’язані попереджувати суб’єктів господарювання про дату і час проведення 
перевірки, що унеможливлює отримання об’єктивних даних перевірки. При 
цьому, як зазначається в пояснювальній записці, спеціальний орган у сфері 
охорони навколишнього природного середовища здійснює державний контроль за 
додержанням вимог законодавства в даній сфері на виконання вимог Положення 
про Міністерство охорони навколишнього природного середовища. 

Питання здійснення державного контролю в цій сфері частково врегульовані і 
в екологічному законодавстві, зокрема, в Законі «Про охорону навколишнього 
природного середовища». Тому здійснення всього комплексу заходів щодо 
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нагляду (контролю) не може базуватися тільки на Положенні про Міністерство 
охорони навколишнього природного середовища України (Офіційний сайт 
Верховної Ради (http://portal.rada.gov.ua). – 2010. – 13.10). 

 
*** 

Комітет з питань законодавчого забезпечення правоохоронної діяльності 
рекомендує Верховній Раді прийняти за основу проект закону по внесення змін 
до деяких законодавчих актів України щодо порядку обліку осіб, умовно-
достроково звільнених від відбування покарання, та здійснення контролю за 
їхньою поведінкою. 

Законопроектом (реєстр. № 7012), поданим Кабінетом Міністрів, 
пропонується внести до Кримінально-виконавчого кодексу та Закону «Про 
Державну кримінально-виконавчу службу України» зміни, які передбачають 
відмову кримінально-виконавчої інспекції в передачі їй функцій щодо обліку осіб, 
умовно-достроково звільнених від відбування покарання, та щодо контролю за 
їхньою поведінкою, які виконувались органами внутрішніх справ. 

На засіданні комітету зазначалося, що метою прийняття проекту є збереження 
існуючого порядку обліку осіб, умовно-достроково звільнених від відбування 
покарання та здійснення контролю за їхньою поведінкою, недопущення звуження 
змісту та обсягу існуючих прав і свобод цих осіб, а також запобігання додатковим 
витратам з держбюджету.  

Члени комітету вважають, що запропоновані зміни до законодавчих актів є 
доцільними та обґрунтованими, оскільки відповідно до вимог Законів «Про 
міліцію» та «Про адміністративний нагляд за особами, звільненими з місць 
позбавлення волі» за поведінкою осіб, умовно-достроково звільнених з установ 
виконання покарань, ведення їх обліку, проведення індивідуально-профілактичної 
роботи покладається на органи внутрішніх справ. (Офіційний сайт Верховної 
Ради (http://portal.rada.gov.ua). – 2010. – 13.10). 

 
*** 

Комітет з питань науки і освіти не підтримує проект закону про 
внесення зміни до ст. 71 Закону «Про пенсійне забезпечення» (щодо обчислення 
пенсій особам, що навчаються). 

Законопроектом (реєстр. № 6307) пропонується внести зміни до ст. 71 Закону 
«Про пенсійне забезпечення», згідно з якими вихованцям, учням, студентам, 
курсантам, слухачам, стажистам, клінічним ординаторам, аспірантам, докторантам 
обчислення пенсії за період навчання має здійснюватися за даними 
персоніфікованого обліку відомостей у системі загальнообов’язкового державного 
пенсійного страхування. При цьому сплата збору на обов’язкове державне 
пенсійне страхування на денній формі навчання зазначених осіб має 
здійснюватися державою в порядку, встановленому Кабінетом Міністрів України 
у розмірі не менше величини нарахувань збору на мінімальну заробітну плату. 
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У цілому підтримуючи законодавчу ініціативу, спрямовану на соціальний 
захист осіб, які навчаються, комітет зазначив, що зміна умов і норм 
загальнообов’язкового державного пенсійного страхування повинна 
здійснюватися виключно шляхом внесення змін до Закону «Про 
загальнообов’язкове державне пенсійне страхування». Члени комітету 
підкреслили, що не підтримують законопроект у зв’язку з тим, що зазначені зміни 
не відносяться до відання цього закону (Офіційний сайт Верховної Ради 
(http://portal.rada.gov.ua). – 2010. – 13.10). 

 
*** 

Комитет Верховной Рады по вопросам налоговой и таможенной 
политики принял решение отсрочить введение «налога на депозиты» до          
2014 г.  

По словам председателя комитета, народного депутата от Партии регионов  
В. Хомутынника, это связано с тем, что представители Администрации 
Президента высказали мнение о неготовности украинской банковской системы к 
введению такого налога. 

Вместе с тем, по словам депутата, также одной из причин отказа от введения 
налога стала необходимость раскрытия банковской тайны при налогообложении 
(Корреспондент.net (korrespondent.net). – 2010. – 14.10).  

 
*** 

Питання регулювання політичних партій в Україні було обговорено під 
час роботи круглого столу в Комітеті з питань державного будівництва та 
місцевого самоврядування. 

Виступаючи на засіданні, голова комітету О. Омельченко, зокрема, 
наголосив, що проблема розбудови ефективної і демократичної української 
політичної моделі є надзвичайно актуальною в контексті політичного життя 
держави. Він підкреслив також, що важливим є також створення власної 
ефективної партійної системи.  

Народний депутат звернув увагу присутніх на те, що в Україні зареєстровано 
значну кількість політичних партій, водночас, коли кількість активних суб’єктів 
політичного життя держави, зокрема, партій, які мають фракції в українському 
парламенті, є обмеженою. О. Омельченко зазначив, що цей факт не може не 
викликати занепокоєння, зважаючи на розвиток демократичних традицій у 
державі. 

Під час роботи круглого столу відбулася презентація дослідження 
«Регулювання політичних партій в Україні: сучасний стан і напрями реформ», 
здійсненого співробітниками Лабораторії законодавчих ініціатив за підтримки 
Європейського Союзу в рамках спільного проекту ЄС та Бюро демократичних 
інститутів та прав людини ОБСЄ. Учасники заходу зазначили, зокрема, що це 
дослідження стало результатом вивчення ключових проблем регулювання 
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діяльності політичних партій в Україні, у тому числі пов’язаних з участю партій у 
виборах, фінансуванням виборчих кампаній, забезпеченням внутрішньопартійної 
демократії, гендерним балансом, процедурами створення та припинення 
діяльності партій. Дослідження містить рекомендації щодо шляхів і перспектив 
удосконалення українського законодавства, яке регулює діяльність політичних 
партій на основі кращих європейських практик.  

Учасники круглого столу висловили сподівання, що результати обговорення 
слугуватимуть підґрунтям для вироблення подальших законотворчих пропозицій 
щодо вдосконалення політичної та партійної системи України (Офіційний сайт 
Верховної Ради (http://portal.rada.gov.ua). – 2010. – 13.10). 

 
*** 

Норми проекту Податкового кодексу щодо податкових перевірок були 
розглянуті на засіданні робочої групи Комітету з питань податкової та 
митної політики.  

Голова комітету В. Хомутиннік, зокрема, зазначив, що положення розділу          
II «Адміністрування податків, зборів (обов’язкових платежів)» проекту кодексу 
під час підготовки до другого читання будуть значно вдосконалені. 

Члени робочої групи, зокрема, запропонували щодо строків проведення 
виїзних перевірок такий підхід: для великих платників податків, визначення яких 
буде наведено безпосередньо в кодексі, залишаються діючі сьогодні строки; для 
інших платників податків вони будуть знижені у 1,5–2 раза. 

На засіданні робочої групи було розглянуто також питання щодо скасування 
норми про можливість вилучення посадовими особами контролюючих органів 
оригіналів первинних фінансово-господарських та бухгалтерських документів, 
окрім випадків, коли таке вилучення проводиться згідно з нормами кримінально-
процесуального законодавства у межах розслідування кримінальної справи. 
Йшлося й про вилучення норми, за якою передбачено відстрочення до січня           
2014 р. дію положень про безоплатне забезпечення платників податків формами 
податкових декларацій стосовно податків і зборів, що подаються до органів 
державної податкової служби) (Офіційний сайт Верховної Ради 
(http://portal.rada.gov.ua). – 2010. – 13.10). 

 
*** 

Нардеп Я. Джоджик предлагает внести норму о запрете «пропаганды 
коммунистической идеологии» в закон о защите общественной морали.  

Об этом он сказал, комментируя зарегистрированную в Верховной Раде 
новую редакцию Закона «О защите общественной морали», запрещающую 
пропаганду национальной и религиозной вражды, фашизма, войны, порнографии, 
ограничивает оборот продукции, содержащей пропаганду эротики, алкоголя, 
насилия. 

«Демократическая Европа раз и навсегда признала коммунизм 
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античеловеческим режимом – аналогом нацизма и фашизма, приняв в ПАСЕ 
Резолюцию “О принятии мер с целью разоблачения коммунистических 
тоталитарных систем и о необходимости международного осуждения 
преступлений тоталитарных коммунистических режимов”», – отмечает            
Я. Джоджик. 

Поэтому он уверен, что «аналогичная практика должна применяться и в 
Украине как в государстве-представителе Совета Европы. Тем более, что именно 
Украина пострадала от российского коммунизма и немецкого нацизма». 

По убеждению депутата, реализовать это можно, включив в законопроект, 
предусматривающий запрет пропаганды фашизма, норму о запрете коммунизма, 
под лозунгами которого были уничтожены десятки миллионов этнических 
украинцев (From-ua (www.from-ua.com). – 2010. – 13.10).  

 
 

ВИКОНАВЧА ВЛАДА 
 
Президент України В. Янукович підписав Закон України «Про внесення 

змін до деяких законодавчих актів України щодо приведення їх у відповідність 
із Конституцією України». 

Глава держави також підписав Закон України «Про Кабінет Міністрів 
України» (Офіційне інтернет-представництво Президента України 
(www.president.gov.ua). – 2010. – 12.10). 

 
*** 

Президент В. Янукович звільнив віце-прем’єрів В. Сівковича і В. Слауту. 
Відповідні укази розміщені на сайті Президента. 

Іншими указами В. Янукович призначив В. Сівковича заступником секретаря 
Ради національної безпеки і оборони України, а В. Слауту – радником Президента. 

Як відомо, за Конституцією 1996 р. до уряду мають входити три віце-
прем’єри та один перший віце-прем’єр, тоді як досі працювало п’ять віце-
прем’єрів та один перший віце-прем’єр (Українська правда (www.pravda.com.ua). 
– 2010 – 13.10). 

 
*** 

Метою підписаного 13 жовтня главою держави Указу про «Питання 
діяльності органів виконавчої влади» є подальша гармонізація відносин між 
гілками української влади в умовах функціонування чинної Конституції, 
зауважив глава Адміністрації Президента України С. Льовочкін.  

Указ підписано у зв’язку з Рішенням КСУ, наголосив С. Льовочкін. За його 
словами, Кабінету Міністрів, керівникам центральних органів виконавчої влади 
доручено продовжувати виконувати повноваження на посадах, діючи при цьому 



 22

відповідно до Конституції України, а також норм інших актів законодавства 
України, що не суперечать Основному закону.  

Указом також запропоновано Комітету з економічних реформ у місячний 
термін опрацювати оптимальну систему структури центральних органів 
виконавчої влади з метою усунення дублювання їх повноважень, забезпечення 
скорочення чисельності управлінського апарату та витрат на його утримання. 

Крім того, Кабінету Міністрів України доручено підготувати законопроекти 
про приведення законодавчих актів України відповідно до Основного закону, 
внести пропозиції щодо змін до актів Президента у зв’язку з набуттям чинності 
Конституцією і забезпечити приведення у відповідність до неї нормативно-
правових актів міністерств та інших органів виконавчої влади (Офіційне 
інтернет-представництво Президента України (www.president.gov.ua). – 2010. 
– 13.10). 

 
*** 

З метою зняття соціальної напруги серед постраждалих унаслідок 
Чорнобильської катастрофи, захисту їхніх прав та інтересів Президент 
України В. Янукович доручив Прем’єр-міністру М. Азарову до кінця 2010 р. 
опрацювати спільно із соціальними партнерами, зацікавленими громадськими 
організаціями питання внесення змін до Закону України «Про статус і 
соціальний захист громадян, які постраждали внаслідок Чорнобильської 
катастрофи» щодо упорядкування формули визначення розмірів соціальних 
виплат, зокрема, виходячи з розміру прожиткового мінімуму (Офіційне 
інтернет-представництво Президента України (www.president.gov.ua). – 2010. 
– 13.10). 

 
*** 

Президент України В. Янукович дав доручення Прем’єр-міністру України 
М. Азарову утворити на чолі з міністром закордонних справ України і 
міністром юстиції України міжвідомчу робочу групу з питань моніторингу 
виконання центральними органами виконавчої влади Плану заходів із 
виконання обов’язків та зобов’язань України, що випливають з її членства в 
Раді Європи, затвердженого Указом Президента України від 20 січня 2006 р.  
№ 39, та підготовки пропозицій щодо актуалізації передбачених ним заходів 
(Офіційне інтернет-представництво Президента України 
(www.president.gov.ua). – 2010. – 13.10). 

 
*** 

Президент України В. Янукович дав ряд доручень у зв’язку з аварією, що 
сталася 12 жовтня 2010 р. на залізничному переїзді перегону «Нікополь – 
Марганець» Придніпровської залізничної дороги, та призвела до численних 
людських жертв. 
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Одразу в день ДТП глава держави доручив Прем’єр-міністру М. Азарову 
створити урядову комісію із встановлення причин, що призвели до 
автокатастрофи. 

Керівнику уряду також доручено до кінця реабілітаційного періоду 
потерпілих в аварії забезпечити надання їм невідкладної медичної допомоги та 
проведення комплексу реабілітаційних заходів. 

Крім того, до 28 жовтня М. Азаров має здійснити невідкладні організаційні 
заходи щодо надання всебічної допомоги родинам загиблих та потерпілих. 

Згідно з дорученням Президента, до 15 листопада міністр транспорту та 
зв’язку К. Єфименко та генеральний директор «Укрзалізниці» М. Костюк мають 
реалізувати комплекс заходів щодо перевірки стану безпеки на залізничних 
переїздах та забезпечити невідкладну ліквідацію виявлених недоліків. 

У ті ж терміни К. Єфименко та міністр внутрішніх справ А. Могильов 
повинні організувати перевірку додержання законодавства з наявності дозвільних 
документів на пасажирські перевезення автотранспортом, а також забезпечити 
перевірку технічного стану рухомого складу, що здійснює автомобільні 
пасажирські перевезення. 

Голові Дніпропетровської ОДА О. Вілкулу Президент доручив до 15 жовтня 
забезпечити надання допомоги сім’ям загиблих в організації поховань (Офіційне 
інтернет-представництво Президента України (www.president.gov.ua). – 2010. 
– 13.10). 

 
*** 

Сім’я кожного загиблого у ДТП, що сталася у Дніпропетровській області, 
отримає по 100 тис. грн. Про відповідне рішення повідомив Президент України 
В. Янукович, перебуваючи на місці аварії. 

Крім того, зазначив глава держави, буде зроблено ремонт лікарні у Марганці, 
куди госпіталізовано постраждалих.  

Президент України також повідомив, що вочевидь будуть посилені заходи на 
всіх напрямах перевірок приватних автоперевізників. «Ми обов’язково перевіримо 
ліцензії, стан рухомого складу, дотримання правил перевезення і кваліфікацію 
водіїв. Такий комплексний підхід обов’язково буде», – наголосив В. Янукович. 

Відповідаючи на запитання про обставини трагедії, глава держави сказав: 
«Працює прокуратура області, правоохоронні органи, СБУ. Ми з’ясуємо, 
безумовно, всі обставини» (Офіційне інтернет-представництво Президента 
України (www.president.gov.ua). – 2010. – 12.10). 

 
*** 

З метою недопущення погіршення рівня життя громадян, зниження 
реальних доходів населення, перевищення прогнозного річного рівня зростання 
споживчих цін Президент України В. Янукович доручив Прем’єр-міністру           
М. Азарову до 1 листопада 2010 р. проаналізувати ситуацію на споживчому 
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ринку, визначити причини зростання цін на продукти харчування понад 
можливий вплив сезонного чинника та за результатами розробити план 
невідкладних заходів, спрямованих на уповільнення темпів інфляції, 
насамперед зростання цін на продукти харчування, які входять до 
мінімального споживчого бюджету. 

Крім того, глава уряду та голова Нацбанку повинні до 1 листопада 2010 р. 
вжити заходів щодо стимулювання підвищення економічної активності у 
секторах, на продукцію яких спостерігається зростання цін, у тому числі шляхом 
сприяння збільшенню обсягів кредитування суб’єктів господарювання. 

Голові Антимонопольного комітету України О. Костусєву доручено до            
1 грудня 2010 р. здійснити перевірку дотримання законодавства про захист 
економічної конкуренції стосовно наявності узгоджених дій суб’єктів 
господарювання, які впливають на зростання споживчих цін (Офіційне інтернет-
представництво Президента України (www.president.gov.ua). – 2010. – 13.10). 

 
*** 

Президент України В. Янукович дав ряд доручень Прем’єр-міністру            
М. Азарову. 

З метою забезпечення належних умов проходження військової служби глава 
держави доручив вжити невідкладних заходів із своєчасного фінансування 
видатків у необхідних обсягах для забезпечення військовослужбовців строкової 
служби, насамперед тих, які будуть призвані на строкову військову службу у 
жовтні – листопаді 2010 р., курсантів і ліцеїстів речовим майном за зимовим 
планом, а також задоволення інших невідкладних потреб Збройних сил України. 

Президент України дав доручення Прем’єр-міністру щодо заходів, 
спрямованих на підвищення конкурентоспроможності тваринницької галузі, 
розширення та пошуку нових ринків збуту продуктів тваринного походження, 
захисту внутрішнього споживчого ринку від неякісного імпорту тваринницької 
продукції, забезпечення населення високоякісними продуктами харчування 
тваринного походження та гарантування продовольчої безпеки держави. 

Президент доручив вжити заходів щодо створення сприятливих умов до 
залучення вітчизняних та іноземних інвестицій у галузь тваринництва; 

– забезпечити у 2010 р. виплату бюджетної тваринницької дотації та 
передбачити в проекті закону про Державний бюджет України на 2011 р. видатки 
на виплату бюджетної і спеціальної бюджетної тваринницької дотації, зокрема з 
метою стимулювання приросту продуктивності та поголів’я великої рогатої 
худоби; 

– опрацювати питання про відшкодування частини вартості будівництва, 
реконструкції і модернізації тваринницьких комплексів (ферм) із використанням 
новітніх технологій вирощування худоби; 

– розробити та запровадити механізми державної підтримки імпорту 
племінної великої рогатої худоби; 
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– опрацювати питання щодо стимулювання закупівлі сільськогосподарськими 
підприємствами племінної худоби у вітчизняних племінних господарствах. 

З метою створення конкурентного середовища на ринку житлово-
комунальних послуг, запровадження ефективних форм управління житловими 
будинками, підвищення якості житлово-комунальних послуг для всіх верств 
населення Президент України доручив Прем’єр-міністру України опрацювати 
питання вдосконалення нормативно-правової бази щодо створення і 
функціонування об’єднань співвласників багатоквартирних будинків та 
забезпечити розроблення і прийняття необхідних проектів нормативно-правових 
актів. 

В. Янукович також дав доручення керівнику уряду передбачити в проекті 
Державного бюджету України на 2011 р. необхідні кошти для фінансування 
заходів щодо належної підтримки діяльності новостворених об’єднань 
співвласників багатоквартирних будинків (Офіційне інтернет-представництво 
Президента України (www.president.gov.ua). – 2010. – 13.10). 

 
*** 

З метою забезпечення своєчасного призначення житлових субсидій та 
запобігання утворенню черг громадян в органах праці та соціального захисту 
населення на початку опалювального періоду Президент України В. Янукович 
видав Прем’єр-міністру М. Азарову, Голові Ради міністрів Автономної 
Республіки Крим, головам обласних, Київської та Севастопольської міських 
державних адміністрацій ряд доручень. 

Зазначені високопосадовці повинні протягом місяця, по-перше, задіяти всі 
наявні ресурси для забезпечення прийому громадян, організувавши приймальні 
пункти (філії), наближені до місця проживання (у житлово-експлуатаційних 
організаціях, селищних радах), виїзні прийоми у віддалених районах сільської 
місцевості тощо, у разі виникнення потреби виділити необхідні адміністративні 
приміщення. 

По-друге, переглянути місцеві бюджети з метою виділення коштів на 
адміністративні витрати, пов’язані з наданням населенню житлових субсидій за 
спрощеним порядком, у тому числі на додаткову чисельність відповідних 
фахівців, та проведенням інформаційно-роз’яснювальної роботи. 

По-третє, забезпечити у разі необхідності подовжений робочий день 
управлінь праці та соціального захисту населення, а також прийом документів у 
вихідні та святкові дні. 

По-четверте, провести широку інформаційно-роз’яснювальну роботу щодо 
порядку та термінів призначення житлових субсидій, зосередивши увагу, зокрема, 
на тому, що після підвищення цін і тарифів на житлово-комунальні послуги заяви 
на призначення субсидій приймаються протягом наступних трьох місяців, а на 
початку опалювального періоду – протягом двох місяців (Офіційне інтернет-
представництво Президента України (www.president.gov.ua). – 2010. – 13.10). 
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*** 

Президент України В. Янукович дав ряд доручень з метою забезпечення 
реалізації домовленостей, досягнутих під час офіційного візиту в Україну 
Президента Казахстану Н. Назарбаєва, який відбувся 14–15 вересня 2010 р. 

Міністр економіки В. Цушко, міністр з питань палива та енергетики            
Ю. Бойко, міністр транспорту та зв’язку К. Єфименко, міністр промислової 
політики Д. Колєсников, міністр аграрної політики М. Присяжнюк, Генеральний 
директор Національного космічного агентства Ю. Алексєєв, міністр культури та 
туризму М. Кулиняк, міністр оборони М. Єжель, міністр закордонних справ            
К. Грищенко та голова Державної служби експортного контролю В. Демьохін 
мають протягом цього та наступного років забезпечити виконання Плану дій 
Україна – Казахстан на 2010–2011 рр. (Дорожньої карти – 3) та Протоколу про 
внесення змін та доповнень до зазначеного Плану дій. 

Згідно з дорученням Президента протягом наступного року мають 
організувати проведення Днів культури України в Казахстані та Днів культури 
Казахстану в Україні у 2011 р.  

Також мають продовжити роботу щодо просування кандидатури України на 
головування в Організації з безпеки і співробітництва в Європі у 2013 р (Офіційне 
інтернет-представництво Президента України (www.president.gov.ua). – 2010. 
– 13.10). 

 
 *** 

Прем’єр-міністр України М. Азаров зустрівся з Президентом Партії 
європейських соціалістів П. Расмуссеном. 

Партія європейських соціалістів об’єднує 32 національні партії та 
представлена у Європарламенті. 

Глава уряду України, голова Партії регіонів підкреслив, що прогресивний 
альянс соціалістів і демократів, до якої входить ПЄС ідеологічно найближчий 
Партії регіонів і переслідує схожі соціально-політичні ідеї. 

Глава уряду відзначив позитивні тенденції в економіці, проте підкреслив, що 
ситуація залишається складною: «І тому безальтернативний вихід із ситуації – 
здійснення реформ і модернізація країни». 

П. Расмуссен у свою чергу запевнив, що соціалісти підтримують прагнення 
України укласти з Європейським Союзом угоду про асоціацію, угоду про 
створення зони вільної торгівлі і безвізові поїздки (Урядовий портал 
(www.kmu.gov.ua). – 2010. – 13.10). 

 
*** 

Уряд не втручатиметься у виборчу кампанію до місцевих органів влади. 
Про це Прем’єр-міністр України М. Азаров заявив у Брюсселі під час спільної 
прес-конференції з Президентом Європарламенту Є. Бузеком. 
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М. Азаров підкреслив, що уряд повністю профінансував усі необхідні витрати 
на проведення виборів до місцевих органів влади, зокрема, витрати на роботу 
виборчих комісій. Разом з цим, за його словами, уряд у межах своєї компетенції 
доручив Міністерству внутрішніх справ забезпечити охорону і порядок на всіх 
виборчих дільницях (Урядовий портал (www.kmu.gov.ua). – 2010. – 13.10). 

 
*** 

Прем’єр-міністр України М. Азаров закликав українську опозицію до 
конструктивної співпраці для модернізації країни, при цьому попросивши 
Президента Європарламенту звернутися до опозиції щодо її конструктивного 
діалогу з урядом. Про це глава уряду України заявив у Брюсселі на спільній прес-
конференції з Президентом Європарламенту Є. Бузеком. 

У свою чергу Президент Європарламенту Є. Бузек закликав українську 
опозицію до конструктивної співпраці з урядом. «Необхідні конструктивні 
відносини між владою та опозицією, щоб в Україні був дотриманий 
демократичний баланс», – зазначив він (Урядовий портал (www.kmu.gov.ua). – 
2010. – 13.10). 

 
*** 

Президент Європарламенту Є. Бузек констатує значний прогрес у 
питаннях євроінтеграції України, який досягнуто під час останнього раунду 
переговорів між Україною та Європейським Союзом щодо запровадження зони 
вільної торгівлі, угоди про асоціацію та безвізовий режим. Про це він заявив у 
Брюсселі на спільному підході до преси з Прем’єр-міністром України            
М. Азаровим. 

При цьому Є. Бузек додав, що відносини між Україною та ЄС є глибокими, і 
сторони можуть допомогти один одному у розвитку двосторонніх відносин, 
зокрема в політичній та економічній сферах.  

У свою чергу Прем’єр-міністр України М. Азаров подякував Президенту 
Європарламенту за підтримку євроінтеграційних процесів України (Урядовий 
портал (www.kmu.gov.ua). – 2010. – 13.10). 

 
*** 

Угода про запровадження зони вільної торгівлі між Україною та 
Європейським Союзом буде взаємовигідною для українського та бельгійського 
бізнесу. Про це прем’єр-міністр Королівства Бельгія І. Летерм заявив журналістам 
за результатами зустрічі з главою українського уряду М. Азаровим. 

І. Летерм також зазначив, що розвиток українсько-бельгійського 
співробітництва має значний потенціал, і угода про запровадження зони вільної 
торгівлі крок за кроком сприятиме активізації двосторонніх відносин. 

У свою чергу Прем’єр-міністр України М. Азаров подякував своєму 
бельгійському колезі за підтримку євроінтеграційних прагнень України (Урядовий 
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портал (www.kmu.gov.ua). – 2010. – 13.10). 
 

*** 
13 жовтня відбулась зустріч першого віце-прем’єра А. Клюєва з першим 

заступником глави уряду Російської Федерації І. Шуваловим. Перші заступники 
керівників урядів двох країн обговорили підготовку до 7-го засідання Українсько-
російського міжурядового комітету з економічного співробітництва, проведення 
якого заплановано на 27 жовтня. У цьому контексті вони заслухали доповіді 
експертів двох країн. 

Крім цього учасники зустрічі обговорили широке коло питань співпраці між 
Україною та Росією, зокрема у сфері ядерної енергетики, авіабудування, ракетно-
космічної галузі, суднобудування, транспортній сфері. 

Серед іншого А. Клюєв та І. Шувалов обговорили перспективи співпраці в 
галузі інфраструктурних проектів, а також можливість проведення 27 жовтня в 
Києві Українсько-російського ділового форуму «Україна-Росія: інфраструктурні 
проекти. Питання модернізації» (Урядовий портал (www.kmu.gov.ua). – 2010. – 
13.10). 

 
*** 

Президент В. Янукович доручив своїй Адміністрації підготувати 
нормативні акти про гарантування прав опозиції. Про це повідомив на 
брифінгу глава Адміністрації Президента С. Льовочкін. «Ми маємо доручення 
Президента щодо розроблення законодавчих проектів і інших документів, які би 
дозволили опозиції реалізувати свої права», – зазначив С. Льовочкін. 

Водночас, за його словами, у Адміністрації Президента «немає бажання 
монополізувати розроблення цих документів». За словами С. Льовочкіна, 
долучитися до цього процесу має опозиція – як парламентська, так і 
позапарламентська. 

На його думку, опозиція матиме право вимагати звіт уряду та формувати порядок 
денний в певні дні сесії. С. Льовочкін зазначив, що коли Партія регіонів була в опозиції, 
то також потерпала. «Ми були відрізані від статистичної інформації урядом            
Ю. Тимошенко», – сказав він (Українська правда (www.pravda.com.ua). – 2010 – 
13.10). 

 
*** 

Уряд збільшив статутний капітал Державної іпотечної установи на            
2 млрд грн за рахунок надходжень від державних запозичень. Відповідну 
постанову прийнято на засіданні Кабінету Міністрів. 

Таким чином статутний капітал Державної іпотечної установи становитиме 2 
млрд 200 млн грн, замість 200 млн грн, як це було раніше. 

Водночас Мінфіну для забезпечення виконання цієї постанови доручено 
здійснити випуск облігацій внутрішньої державної позики в розмірі 2 млрд грн, а 



 29

Державному казначейству перерахувати кошти, необхідні для збільшення 
статутного капіталу Державної іпотечної установи відповідно до прийнятого 
рішення (Урядовий портал (www.kmu.gov.ua). – 2010. – 13.10). 

 
*** 

Кабінет Міністрів України виділив 40 млн грн для придбання пожежної 
техніки та будівництва доріг протипожежного призначення лісового 
господарства. Зазначені кошти виділені Державному комітетові лісового 
господарства зі Стабілізаційного фонду на безповоротній основі (Урядовий 
портал (www.kmu.gov.ua). – 2010. – 13.10). 

 
*** 

Введення квоти на зерно було вимушеним кроком, на який пішов уряд, 
тому що при існуючих цінах на зерно «вітчизняні зернотрейдери вивезли б все 
до останньої зернини». Про це заявив Прем’єр-міністр М. Азаров на нараді з 
питань вирішення соціально-економічних питань у Чернігівській області. 

За його словами, ця проблема показує, що в країні не розвинене тваринництво 
– комплекс, який повинен бути основним споживачем зерна. М. Азаров зазначив, 
що на сьогодні місцеве керівництво має використовувати всі можливості і ресурси 
для того, щоб в області з’явилися хороші ферми і тваринницькі комплекси. 

Глава уряду запевнив, що Кабінет Міністрів буде сприяти таким діям, 
вводячи певні стимули, такі як погашення відсотків за кредитами, компенсація 
вартості цих комплексів. «Але починайте займатися. Сама природа, ваші умови 
вимагають, щоб ви займалися тваринництвом. Таке завдання я перед вами ставлю. 
Давайте разом його вирішувати, знаходити інвесторів, ентузіастів», – сказав М. 
Азаров. 

Прем’єр-міністр також зазначив, що дефіцит м’яса в країні становить 200–300 
тис. т (Економічна правда (www.epravda.com.ua). – 2010. – 13.10).  

 
 

ПОЛІТИКА 
 

Окружний адмінсуд Києва заборонив ВО «Свобода» проводити 14 жовтня 
марш за визнання УПА на Хрещатику, майдані Незалежності та 
Європейській площі. 

Як повідомляє прес-служба ВО «Свобода», таке рішення суд виніс пізно 
ввечері 13 жовтня.  

Представник «Свободи» у суді, голова Київської міської організації 
об’єднання А. Іллєнко сказав, що це рішення не було несподіваним для ВО. 
«Влада і в минулі роки, щоб не допустити проведення маршу УПА на Хрещатику і 
Майдані, користувалася маргіналами-українофобами з компартії та ПСПУ і 
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буцімто на їхню вимогу забороняла цю святкову патріотичну акцію. Тепер при 
владі відверті українофоби, для яких ненависне все українське – мова, культура, 
традиції, історія, герої», – заявив він.  

«Незважаючи на це, хочу запевнити, що марш за визнання УПА неодмінно 
відбудеться. Запрошую усіх киян і гостей столиці прийти 14 жовтня о 16 годині до 
пам’ятника Шевченку і віддати данину пам’яті героям Української Повстанської 
Армії, усім борцям за волю України», – повідомив А. Іллєнко (Українська правда 
(www.pravda.com.ua). – 2010. – 14.10).  

 
*** 

Лідер «Батьківщини» Ю. Тимошенко закликає учасників акції протесту 
біля Центральної виборчої комісії припинити голодування. 

«Життя і здоров’я людини безцінні. Вони значно важливіше реакції людей, у 
яких немає ні політичної культури, ні людської совісті, навіть чиясь смерть не 
змусить нинішню владу змінити свої злочинні рішення», – цитує політика її 
офіційний сайт. 

Ю. Тимошенко заявила, що у влади «немає ні моральних, ні християнських, 
ні просто людських обмежень, тому немає сенсу до неї апелювати». 

Як відомо, представники Київської облорганізації «Батьківщини» оголосили 
голодування, вимагаючи зареєструвати список кандидатів від легітимного 
осередку партії на місцевих виборах. 

Вранці, 13 жовтня, через погіршення здоров’я одна з учасниць акції протесту 
була госпіталізована (Українська правда (www.pravda.com.ua). – 2010 – 13.10). 

 
*** 

Обсуждение возможного срока подачи Украиной заявки на членство в 
Европейском союзе преждевременно. Об этом заявил 13 октября представитель 
Украины при ЕС К. Елисеев. 

По его словам, обсуждение возможных сроков подачи Украиной заявки на 
членство в ЕС рождает ложную иллюзию возможного быстрого приобретения 
членства страны в Евросоюзе. К. Елисеев подчеркнул, что украинские власти 
предпочитают не фантазировать, а практически и постепенно осуществлять шаги, 
приближающие Украину к ЕС (МинПром – информация бизнес-класса 
(http://minprom.ua). – 2010. –13.10).  

 
*** 

Блок В. Кличко поддерживает проведение в столице референдума, на 
котором киевляне смогут выразить недоверие мэру и нынешнему составу 
Киевсовета. Об этом заявил 13 октября В. Кличко. 

«Процесс организации соответствующего референдума уже начался, 
состоялось собрание инициативной группы. Наша политическая сила, безусловно, 
поддерживает проведение такого референдума и обязательно примет в нем 
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участие», – сказал В. Кличко. 
По его словам, судьбу города должны определять сами киевляне, и они могут 

дать справедливую оценку нынешней власти (МинПром – информация бизнес-
класса (http://minprom.ua). – 2010. –13.10).  

 
*** 

Реформи, які впроваджувалися владою впродовж 19 років незалежності, 
практично знищили українське село. Про це на прес-конференції у Херсоні 
заявив лідер Комуністичної партії України П. Симоненко. 

«За цей час з карти України зникло 5 тис. сіл. У результаті цих реформ 
знищувалась земля, цілі сільськогосподарські виробничі цикли… Ці реформи 
призвели до того, що спеціалісти поїхали з села, молодь теж не залишається, і 
середній вік сільських жителів близько 70 років. Таким чином, колиска України 
майже знищена», – наголосив лідер комуністів. 

 Головна мета Компартії, за словами П. Симоненка, – не допустити 
продовження таких «реформ». На його переконання, це можна зробити шляхом 
впровадження державної програми підтримки сільського господарства та розвитку 
села. 

 «У нас тільки тоді буде держава, коли ми навчимося господарювати, а доки в 
нас молоко з польського порошку, а ковбаса з аргентинської чи бразильської 
яловичини, ми не є господарями своєї землі», – резюмував П. Симоненко 
(Фундацiя «Вiдкрите суспiльство» (deputat.org.ua). – 2010. – 14.10).  

 
*** 

Комиссар ЕС по вопросам расширения и Европейской политики соседства 
Ш. Фюле убежден в невозможности подписания соглашения об ассоциации с 
Украиной до конца этого года. Об этом комиссар заявил во время конференции 
«Украина: от кризиса к росту». 

«Детали очень технически сложны и амбициозны. Невозможно, даже в духе 
позитивных переговоров, а мы к этому стремимся, невозможно ускориться 
настолько, чтобы подписать его 22 ноября во время саммита ЕС-Украина», – 
сказал комиссар ЕС. «И это касается не только точки зрения из Брюсселя», – 
добавил он. 

При этом Ш. Фюле выразил убежденность в том, что при подготовке 
соглашения сторонам стоит отложить краткосрочные экономические интересы и 
думать, прежде всего, об общих целях для достижения процветания как Украины, 
так и ЕС (Четверта Влада (www.4vlada.net). – 2010. – 13.10).  

 
*** 

Партия регионов стремительно теряет голоса избирателей, поэтому не 
хочет проведения парламентских выборов в 2011 г., как того требует 
Конституция, поэтому во власти разрабатывают планы по пролонгации 
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полномочий Верховной Рады. Об этом заявил лидер «Фронту змін» А. Яценюк на 
пресс-конференции в Кировограде. 

«Дата выборов – март 2011 г. – четко определена Конституцией Украины, 
действие которой восстановил Конституционный Суд своим решением от            
30 сентября. И эту дату подтвердили в Центральной избирательной комиссии. 
Только вчера заместитель председателя Центральной избирательной комиссии Ж. 
Усенко-Черная в эфире заявила, что ст. 77 Конституции однозначно говорит о 
том, что выборы проводятся в последнее воскресенье марта четвертого года 
полномочий Верховной Рады. Это – 2011 г. А закон Украины о выборах народных 
депутатов четко говорит о том, что ЦИК объявляет начало избирательного 
процесса очередных выборов народных депутатов за 125 дней. То есть ЦИК 
обязана объявить начало избирательного процесса в ноябре», – подчеркнул            
А. Яценюк. 

Уже понятно, отметил он, что Партия регионов стремительно теряет голоса 
избирателей и поэтому власть понимает, что ей выборы в марте не нужны: «Власть 
разрабатывает следующий сценарий: сейчас перенесут выборы на 2012 г., а затем – на 
2015-й». 

«Партии регионов не нужен баланс власти, они хотят единолично властвовать 
в стране. Для того чтобы в государстве был хоть какой-то противовес Партии 
регионов, оппозиции необходимо побороться за результат на местных выборах, а 
потом – за исполнение Конституции в части проведения выборов в 2011 г. И на 
этих выборах выиграть, образовав в парламенте демократическое большинство», – 
подчеркнул А. Яценюк. 

Он добавил, что Ю. Тимошенко готова поддержать требование проведения 
выборов в 2011 г. (Главком: Новости политики и экономики (http://glavcom.ua). 
– 2010. – 13.10).  

 
*** 

Комуністична партія – єдина політична опозиція в Україні. Про це заявив 
лідер Комуністичної партії України П. Симоненко в прямому ефірі радіо «АКС» в 
Херсоні. 

За словами лідера комуністів, представників великого капіталу, які втратили 
владні крісла, не можна називати політичною опозицією. 

«В усьому світі точиться боротьба двох ідей, ідеологій – ідеологій буржуазії 
та найманих працівників. Тому, говорячи про опозицію, я маю на увазі і ті 
політичні сили, які пропонують іншу, відмінну від ліберальної, модель 
державного устрою та економічного розвитку. Тільки це і є справжня опозиція. 
Боротьба серед кланів потужного капіталу – це боротьба не ідеологій, а за крісла. 
Тому реальна опозиція в суспільстві – це Комуністична партія та деякі ліві сили», 
– підкреслив П. Симоненко (Официальный сайт Коммунистической партии 
Украины (www.kpu.net.ua). – 2010. – 13.10).  
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ЕКОНОМІКА 
 
Міністерство фінансів виплатило 29,7 млн євро купонного доходу за 

десятирічними єврооблігаціями, випущеними в жовтні 2005 р. Про це 
повідомляє Мінфін. Дохід за облігаціями нараховується за ставкою 4,95 % річних, 
загальний обсяг випуску – 600 млн євро. Термін погашення єврооблігацій настає 
13 жовтня 2015 р (Економічна правда (www.epravda.com.ua). – 2010. – 13.10). 

 
*** 

Через відсутність замовлень на найбільшому вітчизняному меткомбінаті 
«АрселорМіттал Кривий Ріг» зупиняють ряд виробничих агрегатів. 

Зокрема, 12 жовтня була зупинена одна з печей сортопрокатного цеху № 2 
«АрселорМіттал Кривий Ріг» через відсутність замовлень на катанку, 
виробництвом якої займається даний цех.  

У результаті цього, за словами представника підприємства, виробництво 
даного виду продукції на комбінаті має скоротитися на 50 %. 

Крім того, і інші українські металурги мають намір скоротити в листопаді 
виробництво сталі на 4,9 % порівняно з їх планом на жовтень.  

Усього в листопаді металургійні підприємства мають намір виплавити 2,9 млн т 
сталі, також планом на цей місяць передбачається скорочення виплавки чавуну на         
5,1 % і збереження випуску прокату на рівні плану жовтня, а саме – 2,7 млн т.  

Про це заявив 13 жовтня на балансовій нараді представників підприємств 
гірничо-металургійного комплексу генеральний директор галузевого об’єднання 
«Металургпром» В. Харахулах. 

Подібне зниження виробництва, за словами аналітиків, може бути 
обумовлено досить складним становищем на ринку металопродукції.  

Нині, навіть після священного для мусульман місяця Рамадан, попит на 
українську сталь на традиційних для вітчизняних виробників ринках країн 
Близького Сходу та Північної Африки залишається низьким.  

У результаті трейдери продовжують знижуватися і ціни на українську 
продукцію (Економічна правда (www.epravda.com.ua). – 2010. – 13.10). 

 
*** 

Компанія «Донецьксталь-металургійний завод» 73,37 % придбала акцій 
Макіївського коксохімічного заводу (Донецька область) за 24,8 млн грн. 

Стартова ціна становила 24,52 млн грн. ФДМ оголосив конкурс із продажу 
73,37 % акцій МКХЗ 11 серпня. 

Макіївський КХЗ спеціалізується на виробництві коксу, шихти, концентрату 
та інших видів коксохімічної продукції. 

2009 р. підприємство завершило з чистим збитком 17,217 млн грн, у той час 
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як за підсумками 2008 р. було отримано чистий прибуток 10 тис. грн. При цьому 
чистий дохід знизився на 25,2 % – до 718 968 000 грн. 

«Макіївкокс» створено у 2003 р. відповідно до плану санації Макіївського 
КХЗ спільно з ЗАТ «Донецьксталь» (Економічна правда (www.epravda.com.ua). – 
2010. – 13.10). 

 
*** 

Добыча газа на территории Украины в январе – сентябре 2010 г. 
сократилась на 5,7 % (на 914,6 млн куб. м) по сравнению с аналогичным 
периодом 2009 г. – до 14 млрд 993,8 млн куб. м, в том числе природного – на         
5,5 % (на 835,8 млн куб. м), до 14 млрд 357,3 млн куб. м. 

Как сообщили в Министерстве топлива и энергетики, предприятия 
Национальной акционерной компании (НАК) «Нефтегаз Украины» за девять 
месяцев снизили добычу газа на 5,4 % (на 790,4 млн куб. м) – до 13 млрд            
744,5 млн куб. м, в том числе природного – на 5 % (на 700,9 млн куб. м), до            
13 млрд 275,6 млн куб. м. 

ДК «Укргазвыдобування», в частности, сократила добычу газа на 2,6 % – до 
11 млрд 88,6 млн куб. м, в том числе природного – на 2,9 %, до 11 млрд            
16,9 млн куб. м; ОАО «Укрнафта» – на 17,6 %, до 1 млрд 867,4 млн куб. м, в том 
числе природного – на 16,2 %, до 1 млрд 470,2 млн куб. м; ГАО 
«Черноморнафтогаз» снизило добычу природного газа на 10,3 % – до            
788,5 млн куб. м. 

Другие работающие в стране нефтегазодобывающие компании в январе – 
сентябре сократили добычу газа на 9 % (на 124,22 млн куб. м) – до 1 млрд            
249,25 млн куб м, в том числе природного – на 11,1 % (на 134,98 млн куб. м), до 1 млрд 
81,66 млн куб. м (Версии.com (www.versii.com). – 2010. – 13.10).  

 
*** 

Украинская зерновая ассоциация (УЗА) обратилась с открытым письмом 
к Премьер-министру Украины Н. Азарову, в котором призвала правительство 
отказаться от введения квот на экспорт кукурузы и увеличить объем квот на 
другие зерновые культуры. 

Об этом говорится в открытом письме УЗА по поводу намерений 
правительства ввести квоты на экспорт отдельных видов сельскохозяйственных 
культур, которое подписал президент УЗА В. Клименко. 

«Украинская зерновая ассоциация ознакомилась с проектом Постановления 
Кабинета Министров Украины «Об утверждении объемов квот на отдельные виды 
сельскохозяйственной продукции, экспорт которых подлежит лицензированию до 
31 декабря в 2010 г., и порядка выдачи лицензии». Мы полностью разделяем 
взволнованность правительства относительно роста закупочных цен на зерно на 
внешних рынках и необходимость обеспечения стабильности развития 
внутреннего рынка», – сказано в письме. 
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В то же время УЗА отмечает: «Учитывая баланс объемов экспорта, 
потребления и производства зерновых культур в Украине, введение квот на 
экспорт зерна является нецелесообразным. Поскольку это приведет к 
значительным потерям для производителей и экспортеров зерна и нарушения ими 
контрактных обязательств перед иностранными контрагентами. Как следствие, 
имидж Украины как одного из мировых лидеров по экспорту зерна будет 
запятнан». 

Кроме того, отмечается в письме, внедрение квот и процедуры 
лицензирования на отдельные виды сельскохозяйственной продукции, в частности 
зерновые, нарушает взятые Украиной на себя обязательства при вступлении в 
ВТО. Более того, внедрение квотирования экспорта зерновых нарушает 
положение Конституции Украины, законодательство о внешнеэкономической 
деятельности, об основах национальной безопасности Украины и о 
функционировании рынка зерна в Украине. 

В связи со сложной ситуацией на рынке зерна УЗА призвало Н. Азарова в 
кратчайший срок рассмотреть предложения ассоциации, которые позволят 
максимально уменьшить негативное влияние от квотирования экспорта зерновых 
на национальных производителей и международный имидж Украины (Версии.com 
(www.versii.com). – 2010. – 13.10).  

 
*** 

Фонд государственного имущества Украины намерен продать 
принадлежащие государству доли в авиакомпаниях «Международные 
авиалинии Украины» (МАУ) и «АэроСвит – Украинские авиалинии». 

«Мы хотим продать эти пакеты, но пока не имеем соответствующей 
поддержки», – сказал глава ведомства А. Рябченко на пресс-конференции 

При этом он отметил, что продавать доли в авиапредприятиях лучше в 
ближайшее время, потому что рыночная конъюнктура свидетельствует о 
дальнейшем снижении их стоимости (Версии.com (www.versii.com). – 2010. – 
13.10).  

 
*** 

В сентябре 2010 г. по сравнению с августом во всех областях Украины 
зафиксирована инфляция. Об этом сообщает официальный сайт Государственного 
комитета статистики Украины. 

По данным Госкомстата, лидерами роста потребительских цен по итогам 
сентября стали АР Крым, г. Севастополь – 3,6 %, Донецкая, Луганская, 
Херсонская области – 3,5 %, Николаевская и Одесская области – 3,3 %. 

С начала года (сентябрь 2010 г. по сравнению с декабрем 2009 г.) во всех 
областях Украины также зафиксирована инфляция, при этом потребительские 
цены больше всего возросли в Севастополе – на 12 %, АР Крым – 8,9 %, 
Запорожской области – 8,7 %, Одесской области – 8,4 %. Меньше всего цены 



 36

возросли в Винницкой – 5,6 %, Киевской – 6,1 %, Кировоградской и 
Тернопольской областях – 6,4 % (Четверта Влада (www.4vlada.net). – 2010. – 
13.10).  

 
*** 

Государственный концерн «Ядерное топливо» (Украина) и ОАО «ТВЭЛ» 
(РФ) до 25 октября подготовят соглашение о сотрудничестве в 
строительстве в Украине завода по производству ядерного топлива для 
реакторов ВВЭР-1000.  

Документ планируется подписать в рамках заседания Украинско-российского 
межправительственного комитета по экономическому сотрудничеству 27 октября. 
Две компании должны также подготовить расширенный план по реализации этого 
проекта. Правительство Украины распоряжением от 22 сентября 2010 г. № 1922-р 
согласилось с предложением Министерства топлива и энергетики о создании 
предприятия по производству ядерного топлива для реакторов типа ВВЭР-1000 с 
применением технологии «ТВЭЛ». 

Стороны продолжат переговоры по вопросам участия России в 
финансировании строительства третьего и четвертого блоков Хмельницкой АЭС 
по российскому проекту. Украинские специалисты считают, что кредит 
«Сбербанка России» на этот проект был бы менее выгодным и более сложным в 
оформлении для Украины, чем прямой государственный заем со стороны РФ 
(Главком: Новости политики и экономики (glavcom.ua). – 2010. – 13.10).  

 
*** 

Товарооборот между Украиной и Россией за семь месяцев почти удвоился 
– до 22 млрд долл. по сравнению с аналогичным периодом годом ранее. Об этом 
заявил первый вице-премьер-министр Украины А. Клюев на встрече с первым 
заместителем председателя правительства РФ И. Шуваловым.  

А. Клюев выразил убеждение, что при таких темпах роста годовой рубеж в  
50 млрд долл. во взаимной торговле вполне выполнимая задача (Главком: 
Новости политики и экономики (http://glavcom.ua). – 2010. – 13.10).  

 
*** 

Из-за низкого урожая винограда вино в Украине может подорожать на 
треть. Такой прогноз озвучил гендиректор Украинской корпорации по 
виноградарству и винодельческой промышленности «Укрвинпром» А. Мацко. 

В 2010 г. в Украине, по экспертным оценкам, будет собрано около            
250–270 тыс. т винограда. Это 60 % от потребности украинских производителей в 
виноматериалах. А стратегическая для отрасли Одесская область (там 
производится около половины всего технического винограда в стране) обеспечена 
ими еще меньше – всего на 40–50 %.  

Покрыть недостаток виноматериалов импортным товарам украинским 
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компаниям не удалось из-за их высокой цены (Корреспондент.net 
(korrespondent.net). – 2010. – 14.10).  

 
*** 

Для запобігання подорожчанню гречаної крупи, вершкового масла, 
картоплі, житнього борошна і згущеного молока Кабмін запропонував 
скасувати мито на імпорт цих товарів. 

На сайті Верховної Ради вчора був розміщений текст урядового 
законопроекту «Про внесення змін до Закону «Про митний тариф», у якому 
пропонується скасувати 20-відсоткове мито на імпорт гречки та жита, а також           
10 % – на картоплю, вершкове масло і згущене молоко.  

За допомогою цього документа Кабінет Міністрів розраховує зупинити 
зростання цін на важливі продукти харчування, пояснив начальник департаменту 
розвитку аграрного ринку Мінагрополітики А. Разгон (Економічна правда 
(www.epravda.com.ua). – 2010. – 14.10).  

 
*** 

Падение мирового спроса на украинский экспорт замедлит 
восстановление экономики и окажет давление на курс гривни. 

Такой прогноз содержится в аналитическом отчете, подготовленном 
аналитиком инвестиционной компании Phoenix Capital А. Лозовым. 

Кроме того, считает аналитик, постепенное восстановление внутреннего 
спроса и нестабильность экспорта создают риск увеличения дефицита текущего 
счета платежного баланса. 

По мнению А. Лозового, существенное ухудшение баланса внешней торговли 
Украины связано в первую очередь с сезонным снижением экспорта 
металлопродукции. «В то время как новость является негативной для украинской 
экономики, мы ожидаем, что отрицательное сальдо уменьшится в сентябре – 
ноябре после восстановления торговли металлопродукцией. Однако мы осторожно 
рассматриваем показатели экспорта в среднесрочном периоде», – подчеркнул 
аналитик (Минфин.com.ua (minfin.com.ua). – 2010. – 13.10).  

 
*** 

Национальный банк Украины подготовил законопроект, принятие 
которого позволит регулятору контролировать финансовые группы страны. 
Об этом говорится в проекте закона «О внесении изменений в ряд законов 
(относительно надзора на консолидированной основе)». 

В НБУ сообщили, что разработку этого документа инициировал 
Международный валютный фонд (МВФ). В проекте прописываются принципы 
консолидированного надзора банков и небанковских финансовых компаний со 
стороны Нацбанка, Госкомиссии Украины по ценным бумагам и фондовому 
рынку (ГКЦБФР) и «уполномоченного органа» – возможно, Госфинуслуг. С 
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момента вступления закона в силу (через шесть месяцев после опубликования) 
участники всех финансовых групп (банковских и небанковских), работающих в 
Украине, должны будут формализовать отношения с регуляторами 
(Минфин.com.ua (http://minfin.com.ua). – 2010. – 14.10).  

 


